
Zpráva staršovstva o životě sboru ČCE na Jarově za rok 2023

Milé sestry, milí bratři,

předkládáme vám zprávu o životě jarovského sboru za rok 2023 z pohledu farářky a staršovstva.

Loňský rok byl v celé společnosti ve znamení pokračující války na Ukrajině. Na konci roku nás zděsila 
střelba na filosofické fakultě, mezi oběťmi byli členové naší církve, naši známí. Uvědomili jsme si při 
tom, jak nesamozřejmý je náš obvykle klidný život v této době a v tomto prostoru. Zároveň jsme si 
uvědomili, že je naší povinností se neleknout a dál se stavět na stranu slabých a bezmocných proti zlu 
a násilí ve jménu našeho Pána Ježíše Krista.  

Pravidelná setkávání

Nedělní bohoslužby

V jádru života našeho sboru stály nedělní bohoslužby. Pravidelně kázala naše farářka Lenka Ridzoňová 
a vystřídali se u nás na kazatelně také další kazatelé a kazatelky z řad farářů či ordinovaných 
presbyterů – v prvním půlroce hlavně naše vikářka Kristýna Malíšková Pilecká, dále pak Jiří Nečas, 
Tabita Landová, Tomáš Fendrych a Pavel Sivák.

Liturgii, hlavně při Večeři Páně, se Lenka snaží obměňovat, aby se v ní našli všichni členové sboru.

Bohoslužby pravidelně přenášíme online na YouTube, kde je možnost je zhlédnout i kdykoli později. 
Děkujeme, že přenosy zajišťují Petr Ridzoň a Gábor Szabó. Občas se stane, že není na bohoslužbách 
přítomný nikdo zdatný, kdo by mohl přenos zprostředkovat, pak záznam není. Hledáme tedy někoho, 
kdo by byl ochoten se naučit přenos realizovat.

Hudebně bohoslužby pravidelně doprovázejí 4 varhaníci (D. Hrušová, T. Pudlovská, K. Urbánková, M. 
Sojka), občas mládež jako celek. Postupně se učíme další písně, které jsou nově uvedeny v 
Evangelickém zpěvníku. Kromě něj pravidelně používáme i zpěvník Svítá, zvláště když hraje mládež. 

K bohoslužbám nedílně patří nedělní škola pro děti. O organizaci se stará Barbora Úlehlová. Máme 7 
pravidelných učitelů NŠ. Děti probíraly starozákonní příběhy (cyklus s názvem Dál přece nejdeme sami
„od stvoření k Rút“ a „od Samuele k Šalomounovi“). Od září jsou biblické texty pro nedělní školu také 
základem kázání pro dospělé.

Po bohoslužbách pravidelně následuje i rozhovor nad kávou, čajem a něčím dobrým. Dík patří vám 
všem, kteří něco dobrého k pohoštění nosíte nebo se ujmete služby vaření kávy a čaje.

Společné bohoslužby s jinými sbory proběhly dvakrát o prázdninách, jednou na Vinohradech (kázala 
Olga Mrázková), jednou ve Vršovicích (kázal Zdeněk Šorm), v tyto neděle na Jarově bohoslužby nebyly.
V rámci Týdne modliteb za jednotu křesťanů jsme byli v katolické farnosti Na Balkáně.

Zapojili jsme se do Mezinárodních dnů proti rasismu, pozvali jsme Pavla Siváka, který nám vyprávěl o 
historii i přítomnosti Romů v českých zemích.

Při zvláštním shromáždění jsme se rozloučili s Jiřinkou Dvořákovou, dále nás v loňském roce opustil 
Vladislav Švestka a letos do tohoto Výročního shromáždění ještě Jitka Doležalová a Vladimíra Pytlová. 



Kavárnička

Každou středu odpoledne od dvou hodin otevře Věra Lukášová sborovou kuchyň a vítá příchozí. 
Součástí odpoledne je samozřejmě fairtradová káva a něco dobrého, rozhovor. Obvykle účastníci 
pokračují až do pozdního odpoledne hrou Scrabble.

Biblická hodina

Biblické hodiny jsou ve čtvrtek. Probírali jsme postupně Apoštolské vyznání víry, od podzimu je 
tématem Kázání na hoře. Přibližně jednou za měsíc má biblická hodina jinou podobu, je tzv. 
meditativní. Střídá se v ní ticho, slova a hudba. Měli jsme i společný modlitební večer s ochranovským 
malešickým sborem.

Devadesátky

Jednou za dva týdny se ve čtvrtek od půl sedmé scházeli mladí dospělí. Říkají si Devadesátky, protože 
se narodili nebo byli malí v 90. letech minulého století. Někteří jsou členové jarovského sboru, někteří
odjinud. Protože má velká část z nich malé děti, scházejí se poslední dobou jednou měsíčně po 
bohoslužbách s programem a se společným obědem.

Konfirmandi

Protože se nedaří najít jeden společný termín, scházejí se konfirmandi ve dvou skupinách, ve středu a 
v pátek odpoledne. Pracují s příručkou Dvakrát měř, jednou věř. Konfirmandi byli v únoru na 
společném výletu v Brandýse nad Labem. Společně s konfirmady z Vinohrad, Vršovic a Žižkova 
zorganizovali faráři sborů na podzim víkendovku (Lenka se jí nakonec pro nemoc nemohla zúčastnit, 
ale konfirmandi se účastnili všichni). Další podobná akce se uskutečnila v polovině března tohoto 
roku. Seniorátní odbor mládeže pro konfirmandy organizuje 2x ročně akci Konfinauti, v loňském roce 
byla jen na jaře, na podzim byla zrušena pro nedostatek účastníků.

Děti

Děti se setkávaly v pátek odpoledne. Během roku také přespávaly v kostele, v létě se účastnily 
sborového tábora. Na vánoční slavnost připravily spolu s konfirmandy a mládeží vánoční hru Hořící 
keř. 

Mládež

Mládeži patří ve sboru páteční večer s různorodým programem, ale to se nyní mění a mládež se bude 
scházet ve čtvrtek večer, protože o víkendech mládežníci často jezdí na akce mimo Prahu. Kromě 
pravidelných pátečních večerů jela mládež společně na letní pobyt v Křižánkách u Jimramova, na sjezd
mládeže, seniorátní dny a jiné seniorátní nebo celocírkevní akce. Potkávala se i v neděli při večerních 
bohoslužbách u Martina ve zdi. Mládež ve sboru také pečuje o děti – učí v nedělní škole a dělá 
vedoucí na sborovém táboře. Zástupci naší mládeže jsou v pražském Seniorátním odboru mládeže, 
Natálka Urbánková, Ester Úlehlová a Viktorka Fenclová je nyní jeho předsedkyní.

Starší mládež pod vedením Terezy Pudlovské doprovází některé neděle zpěv.

V loňském roce se u nás ve sboru dvakrát sešla mládež pražského seniorátu; při velikonoční akci a na 
červnové grilovačce.

Opravárna

Opravárna se schází jednou měsíčně a je to především mužská záležitost (ale ženy nevyháníme). 
Opravují se věci do domácností, co si kdo přinese: brousily se nože, opravovala kola, různé spotřebiče 



a pomůcky, např. se vyráběly pálky na brännball. Zároveň se vykonávají práce ve sborovém domě, 
např. háčky na promítací plátno ve velké modlitebně, přidělání dalších čísel písní apod. A pracovalo se 
i na zahradě, např. na vyčištění odvodu vody z okapů či při přípravě podkladové desky pod 
pingpongový stůl.

Střední generace

Nové, ne úplně pravidelné setkávání těch, kteří se necítí už jako mládežníci a zároveň se nechtějí 
počítat mezi starce. Na programu bývá diskuse k předem navrženému tématu a nechybí při tom 
občerstvení. 

Z dalších setkání zmiňme akci především pro ženy s názvem Ženy u studny, kterou zorganizovala 
Lenka.

Staršovstvo

Setkáváme se jedenkrát měsíčně s výjimkou prázdnin a řešíme všechny potřebné otázky fungování 
sboru, od dlouhodobých vizí až po drobné praktické věci. V průběhu loňského roku rezignoval na 
místo staršího Matěj Šulc pro velké vytížení jak v práci, tak v osobním životě. Na jeho místo jsme z 
náhradníků povolali Gábora Szabó a nyní na Výročním sborovém shromáždění budeme volit 
náhradníka na dobu 2 let do skončení mandátu stávajícího staršovstva. Matějovi za jeho práci ve 
staršovstvu a pro sbor děkujeme. Nutno dodat, že i náhradníci se pravidelně účastní schůzí 
staršovstva a berou si za své potřebné úkoly. 

Sborové akce

Naše farářka Lenka Ridzoňová se věnovala řadě pastoračních rozhovorů na půdě sboru. Navštěvovala 
členy sboru, kteří již na Jarov nemohou docházet, u nich doma nebo v domovech seniorů, a po 
domluvě jim také vysluhovala večeři Páně. O svatbu ji v loňském roce požádaly 4 páry, které oddala. Z 
našeho sboru to byli Jana a Jan Kovandovi, ostatní páry byly mimosborové nebo mimocírkevní. O 
církevní sňatek žádají někdy lidé „mimocírkevní“, kteří ale stojí o to se několikrát setkat s farářem a na 
svatbě slyšet čtení z Bible, kázání a modlitbu. Je to jedna ze služeb církve světu, resp. jedno z 
„otevírání kostelových dveří ven“.

Na jaře se uskutečnil sborový výlet do Křížlic, po vyproštění jednoho z aut zahrabaného do bláta a 
sněhu proběhl bez dalších komplikací. Udělali jsme si výlet po horách v okolí Křížlic, někdo na 
běžkách, někdo pěšky a našli se i sjezdaři, kteří si užívali lyží nebo snowboardů.

Dalšími sborotvornými aktivitami v loňském roce bylo přespávání dětí v kostele, výlety, brigáda, 
zahradní slavnost, týdenní tábor pro děti s hornopočernickými ve Strměchách, týdenní pobyt mládeže
v Křižánkách, různá dílčí setkání – učitelů nedělní školy, táborových vedoucích apod.

Povedenou akcí byl sborový výlet do Bělče nad Orlicí, kterého se účastnili členové sboru napříč všemi 
generacemi. V pátek večer byl společný program, který připravila Lenka, v sobotu jsme vyrazili na 
výlet do okolních lesů, večer jsme se sešli u ohně a povídali si o osudech jednotlivých členů sboru. 
Dozvěděli jsme se o sobě navzájem zajímavosti ze života před i po revoluci. V průběhu dne nechyběla 
ani společná hra pod vedením vikářky Kristýny, která vrcholila ulovením velryby na místním rybníce. V
neděli jsme se pak účastnili bohoslužeb v Třebechovicích. Na letošní rok byl termín už bohužel 
obsazen, proto připravujeme výlet do Herlíkovic 21. – 23. 6.

Dvakrát v loňském roce vyšel sborový časopis Kočka. Děkujeme celé redakční a realizační radě, do níž 
patří Lenka Ridzoňová, Tereza Pudlovská (jazykové korektury), Tabita Landová, Gábor Szabó (grafika), 
Matěj Šulc, Dora Úlehlová, Jirka Urbánek (tisk). 



Zvláštní odstavec musíme věnovat naší vikářce Kristýně Malíškové Pilecké. Kristýna s námi byla v 
prvním půlroce, přinesla zajímavé myšlenky a podněty, do našeho prostředí zcela zapadla, neradi 
jsme se s ní na podzim loučili. Po vikářské praxi od nás odešla do Evangelického sboru německého 
jazyka, což je věc unikátní, protože v tomto sboru obvykle sloužili rodilí mluvčí, většinou faráři z 
Německa. Přejeme jí, ať se jí tam daří a statečně tuto práci a službu zvládá. 

V loňském roce jsme spustili nové webové stránky sboru. Využili jsme šablonu celocírkevního webu, 
technicky vše připravili Kryštof Sojka, Matěj Šulc a Gábor Szabó. Nyní jsou zcela funkční a jsou na nich 
uveřejňované informace nejen o našem sboru, ale i aktuality z celé církve.

Aktivity mířené mimo sbor

Aktivity sboru namířené do necírkevního prostředí nejsou ničím novým. Jako v předchozích letech se 
podílíme na přípravě polévky či chlebů pro bezdomovce, za to patří velký dík zvláště Idě Píchové. Na 
Noc kostelů jsme připravili výstavu obrazů Kristýny Malíškové Pilecké, večer zahájil koncert dvou 
studentek konzervatoře, v průběhu večera měla Věra Lukášová povídání o historii a současnosti 
Obchůdku Jednoho světa. Konal se pravidelný Jarovský jarmark, který tentokrát organizovala mládež. 
Na začátku jsme vyslechli báseň autorky slam poetry Mirky Sablíkové. Pak se rozjel prodej jak z 
nabídky členů sboru, tak z obchůdku Jednoho světa. 

V postní době jsme uspořádali sbírku potravin a oblečení pro děti, příjemci vybraného materiálu byli 
ukrajinští uprchlíci. Pravidelně v pondělí se ve sboru Ukrajinci scházejí a pod vedením Martiny Krynské
se učí česky. 20. 12. proběhl Večer ukrajinských žen. 

Před zahájením adventu se konala tvorba adventních věnců a před Štědrým dnem jsme rozdávali 
betlémské světlo v parku u kostela. V adventní době se ve sboru uskutečnil koncert sboru Chmelnička.

Pravidelně se schází (nejen) maminky s malými dětmi ve čtvrtek ráno. Nejsou to členové sboru, 
poskytujeme jim prostor pro scházení a Lenka se podílí na přípravě programu.

Hojně navštívenou akcí byla výroba biblických postaviček. Postavičky používáme hlavně při 
programech pro děti.

Práce členů sboru pro církev se děje i mimo zdi našeho kostela. Někteří jsou aktivní v různých 
poradních odborech a komisích ČCE. Lenka Ridzoňová a Petr Štulc jsou členy seniorátního výboru 
pražského seniorátu, Lenka je předsedkyní poradního odboru SR pro práci s dětmi, členkou komise 
pro další vzdělávání kazatelů a redakční rady časopisu Český bratr. Tabita Landová je členkou 
poradních odborů teologického a liturgického, komise pro zkoušení výpomocných kazatelů a 
spoluorganizuje různé semináře na ETF UK. Petr Štulc je předsedou poradního odboru ekonomického.
O mládežnicích v SOMu už byla řeč. Věra Štulcová je členkou školské rady Bratrské školy a Jan Fencl 
členem školské rady Evangelické akademie. Dále jako jeden ze zakládajících členů OPS Jeden svět má 
náš sbor členy v její Dozorčí radě.

Jsme rádi, že se ve sboru děje dost různých a různorodých aktivit. Pro všechny potřebujeme vždy 
někoho, kdo se činnosti ujme a bude ji podporovat. Chtěli bychom vás požádat, pokud je vám některá 
z činností či akcí blízká a chtěli byste se na její organizaci podílet, dejte vědět příslušným členům 
staršovstva, kteří to mají na starosti, určitě vás rádi přivítají. Jsme rádi, že se ve sboru objevují noví 
lidé, zvláště mladé rodiny s malými dětmi, a doufáme, že jim bude ve sboru dobře a že se svými silami
zapojí do aktivit sboru.

Stavební a údržbové práce



Z grantu na zahradu jsme pořídili skluzavku pro děti, pingpongový stůl, pískoviště a lavičky. Přípravné 
a úpravné práce jsme dělali vlastními silami. Na společných brigádách uklízíme zahradu a sborový 
dům a vyhazujeme věci, které se vždy nastřádají ve sklepě.

V ubytovně přes léto proběhly úpravy (částečné malování; odstranění plísně v koupelně, opravy 
světel, mytí/nátěry dveří; výměna WC), díky všem, kdo se zapojili do práce.

Správní záležitosti

Jako správný hospodář staršovstvo dbá na stav sborových financí (více zpráva o hospodaření) a 
hospodárné nakládání s nimi. Protože stále pracujeme s přebytkem peněz (ony se budou v budoucnu 
hodit, až bude potřeba rekonstruovat např. střechu), uvažujeme o umístění části volných prostředků 
do fondů, kde by nám přinášely nějaký zisk. Všem vám děkujeme za finanční příspěvky sboru, ať již ve 
formě saláru, sbírek nebo darů.

Stále sledujeme vývoj cen energií. Je to poměrně velká část rozpočtu – snažíme se, abychom byli u 
dodavatelů, kteří jsou cenově nejpřijatelnější. Zároveň se snažíme energiemi šetřit.

Jako všechny právnické subjekty jsme museli začít využívat v kontaktu se státní správou datovou 
schránku, k ní má přístup farářka a kurátor.

Všechny finanční závazky plníme včas a nemáme dluhy ani vůči církvi, ani vůči jiným subjektům, 
navzdory zvyšujícím se platbám do Personálního fondu či na repartice. Pravidelně a včas odvádíme 
všechny celocírkevní sbírky či sbírky pro Diakonii.

Kartotéku členů pečlivě vede a pravidelně aktualizuje Eva Nečasová, patří jí za to dík.

O finance se pečlivě starají pokladní Ida Píchová a účetní Věra Štulcová, návrh rozpočtu připravuje 
Petr Štulc. I jim patří velký dík. Ida by ráda postupně svou funkci předala někomu mladšímu. Budeme 
rádi, pokud se pokladny někdo ujmete, nebo nám dáte tip, kdo by se o ni mohl starat. 

Pomalu, ale jistě nám dosluhují varhany. Začínáme hledat nový nástroj, věnují se tomu především naši
varhaníci Tereza Pudlovská a Michal Sojka.

Chceme poděkovat všem vám, kteří se jakkoli podílíte na činnosti jarovského sboru, ať už to je, či není
navenek vidět. Doufáme, že zachováme ve sboru přívětivé klima, aby zde každý mohl najít zvěst, která
ho oslovuje, společenství, kde je mu dobře, a přátele, se kterými si rozumí.

Výhled na rok 2024:

Seniorátní konference 11. 4. u nás ve sboru

Noc kostelů 7. 6. 

Sborový výlet do Herlíkovic: 21. – 23.6.

Tábor dětí v srpnu 11. – 18. 8. v Libštátě

Konfirmace – termín ještě neupřesněn

A na podzim oslaví neuvěřitelné 95. narozeniny Věra Lukášová.


